بسم الله الرحمن الرحيم بسرعي؛ القضايا والمنهج كلية الشريعة والدراسات

الاسلامية

جامعة القصيم - المملكة العربية السعودية

صفر 1438/نوفمبر 2016

أد/ صالح عومار

ملخص البحث: "السياق، وأهميته في فهم الحديث النبوي"

السياق هو المعنى العام الذي سيق الحديث النبوي من أجله، ويتبين ذلك من خلال النظر في سباق الحديث ولحاقه، وكذا مراعاة سبب وروده، مع التأمل في قرائن الحال والمقال التي حفته

وقد شاع استعمال هذه القاعدة في الدرس الحديثي خاصة، مما يؤكد أصالتها في تراثنا العلمي، وأن النظرية السياقية نظرية عربية إسلامية أصيلة.

وقاعدة إعمال السياق في فهم الحديث النبوي ترتكز على أسس، أهمّها؛ جمعُ طرق الحديث ورواياته، وكذا أحاديثِ الباب، ومراعاة سبب الورود، مع حسن النظر والتأمل الفقهي في النص النبوى، وأساليبه وعاداته وهي بهذا تحتل مكانةً رفيعة في فهم السنة النبوية، واستيعاب معانيها ومقاصدها، في مسلك وسطى معتدل، دون جمود على ظواهر الألفاظ، أو تكلّف في المعاني و التأو بلات.

Search: "context, and its importance in understanding the Hadith"

Abstract

Context is the general meaning through which hadith is derived and this is proved via the focus on the context of hadith, and the pursuit of the cause of its existence taking into account the meditation evidence and the article which surrounded it.

The use of this rule in the traditional course has been spread and it is undouletful that our scientific heritage has become fundamental and the theoretical context is an Arabic and Islamic theory that is authentic. And the rule of the use of context in hadith is based on foundations and among which is the collection means of hadith and its narrations as well as taking into consideration the causes of its rise.

In a good idiosyncratic meditation in the prophetic text, customs and methods, in such a way, it occupies a high position in grasping the sunnah and recognizing its right meanings with the conduct of a medium and moderate way without the rigidity of words phenomena or transgression in meaning and interpretation.